
 

  
 
 

Referat Studienævn for Dansk, Tysk og Spansk  
 
 
Dato og tidspunkt: 17. november 2023, kl. 10:30 – 13:00 
Lokale: Sokrates 
Til stede: Lars Handesten (LH, ankom 10.50), Elisabeth Muth Andersen (EMA), 

 Thomas Wegener Friis (TWF, gik 11.55), Anne Kirstine Mikkelsen (AKM),  
 Anne-Mette Mandel Refskou (AMMR), Katrine Marie Brendstrup Nielsen 

(KMBN), Mathilde Lissau Hammer (MLH), Karen Fog Rasmussen (KFR), 
 Signe Østergaard Christensen (SØC), Heidi Bruusgaard Madsen (HBM) 

   
Afbud fra: Jeanet Dal Hartvigsen, Emil Bisp Petersen, Klaus Geyer  
 
Referat sendt til  
orientering til: Kristine Kjærsgaard, Alexandra Holsting 
Referent:  Simon Hildebrand Hedegaard (SHH) 
 
 

1 Dagsorden 
1 Godkendelse af dagsorden 17. november 2023  

2 Referat 
2 Lukket: Godkendelse af referat 9. oktober 2023  

3 Meddelelser 
3a Studienævnsformand  

3b Studieleder Tysk  

3c Studieleder Dansk  

3d De studerende  

3e Sekretariatet  

4 Sager til behandling: Eksamen 
4a Eksamensuregelmæssigheder, 22/23  

4b Eksamensplan, Tysk  

4c Eksamensplan, Dansk  

5 Sager til behandling: Undervisning 
5a Valgfag til godkendelse  

5b Fællesudbud, Dansk  

5c Undervisningsskemaer, Tysk 

5d Fagbeskrivelse, Redaktion, Skrivekunst, deltid  

6 Sager til behandling: Studieordninger 
6a Adgangskrav, KA, Dansk  

6b Adgangskrav, KA, Tysk  

7 Sager til behandling: Kvalitetspolitik 
7a Studiemiljøundersøgelsen, 2023 

7b Høring om strategi for uddannelsesområdet  

7c Nøgletal, Dansk  

7d Nøgletal, Tysk  

7e Rekruttering, relevante aktører, Dansk  

7f Rekruttering, relevante aktører, Tysk  

8 Andre sager til behandling 
8a Nyt VIP-medlem af studienævnet, Dansk  

8b Valg af ny studieleder, Dansk 

8c Mødedatoer, F24  
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9 Økonomi 
9a Ansøgning om midler, Dansk (Camilla)  

9b Ansøgning om midler, Tysk (Katrine)  

9c Refusion af togbillet, Tysk (Klaus)  

10 Eventuelt 
10 Eventuelt  

11 Merit- og dispensationsansøgninger 
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Ad pkt. 1 – Dagsorden  
Dagsorden blev godkendt med en ændret rækkefølge, grundet LHs forsinkelse. 
1 Godkendelse af dagsorden 
2 Godkendelse af referat 
3  alle underpunkter 
4  alle underpunkter 
5c  Undervisningsskemaer, Tysk 
6b  Adgangskrav, KA, Tysk 
7a  Studiemiljøundersøgelsen, Tysk 
7d  Nøgletal, Tysk 
7f  Rekruttering, relevante aktører, Tysk 
9  alle punkter, ansøgninger om midler 
Herefter vendte man tilbage til den oprindelige dagsorden, dvs. 5a og så fremdeles. 
 
Ad pkt. 2 – Referat 
Referatet fra 9. oktober 2023 blev godkendt på mødet.  
 
Ad pkt. 3 – Meddelelser  
a)  Formanden 
Intet at bemærke. 
 
b)  Studieleder Tysk 
Intet at bemærke. 
 
c)  Studieleder Dansk 
Aftagerpanelmøde: 
Der har været afholdt møde i aftagerpanelet d. 17. oktober.  
På dagsordenen var optag 2023 og karakterniveauet. 
Aftagerpanelet havde gode inputs i forhold til optaget: 

• Øge fokus på samarbejdet med gymnasieskolen 
• Gøre det lettere for gymnasierne at komme til os/SDU 
• Satse på elev-til-studerende-kontakten 
• Arbejde aktivt med fortællingen om Dansk, vise de mange forskellige karriere-

veje 
På mødet nedsattes et udvalg med EMA i spidsen, som skal forbedre kommunikationen 
med gymnasierne. 
Aftagerpanelet havde følgende inputs i forhold til karakterniveauet: 

• Det primære fokus bør være på studiets evne til at løfte fagligheden hos de stu-
derende, der indskrives på studiet 

• Dette kan f.eks. gøres ved at øge stilladseringen/det ekstra-curriculære setup om-
kring studiet, et spørgsmål om didaktik 

 
Kandidatreform: 
LH, EMA, KG og SHH deltog i Fakultetets seminardag om kandidatreformen d. 13. 
november. Der skulle gives input til, hvordan, man kan forestille sig, at tilpasse stu-
diernes kandidatuddannelser til enten at være 75 ECTS-forløb (populært kaldet 1 år 
og en sommer) eller at være tilrettelagt som særlige erhvervskandidatuddannelser 
med en øget andel af praktik. Første bølge af indfasningen skal være klar til optaget 
2028. Der er mange muligheder og uden det konkrete udspil at forholde sig til bliver 
det en svær diskussion. Der skal arbejdes for at fastholde fagligheden og derfor kan 
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reformen også få konsekvenser for BA-uddannelsernes udformning allerede fra optag 
2025. 
De studier der uddanner til gymnasieskolen (som både Dansk og Tysk) er særligt ud-
fordrede i forhold til at bibringe de studerende undervisningskompetence på den re-
ducerede tid. 
 
Fagligt emne i F24: 
Der har været udfordringer med udbuddet af det faglige emne til F24. Fagkollegiet 
drøfter problemstillingen igen snarest. En mulighed er at indføre en langtidsplan, så 
det sikres, at KA-studerende ikke møder det samme faglige emne, som de allerede 
har haft på deres BA-studie. 
 
BA, 3. semester: 
BA-studiets årgang 2022 (pt. på 3. semester) er utilfredse med arbejdsmængde, for-
løb og hvad de oplever som manglende koordinering af afleveringer. Fagkollegiet og 
berørte undervisere er opmærksomme på problematikken.  
 
d)  De studerende 
Der er indleveret kandidatlister fra studerende på både Dansk- og Tyskstudiet i for-
bindelse med valg til studienævnet. 
 
 e) Sekretariatet 
Intet at bemærke. 
 
Ad pkt. 4 – Sager til behandling: Eksamen 
a) Eksamensuregelmæssigheder, 22/23 
Der har på Danskstudiet været en enkelt plagiatsag i det seneste år (sommereksamen 
2023). Der har ingen sager været på Tyskstudiet. 
 
Et nyt plagiattjeksystem (Strike Plagiarism) er under indfasning, men ifølge SØC er 
det usandsynligt, at det kan fange alle tilfælde af plagiat. Der er således stadig et 
grundlæggende behov for at revidere måden vi eksaminerer på. 
 
b) Eksamensplan, Tysk  
Studienævnet godkendte eksamensplanen. Der tages som altid forbehold for ændrin-
ger. De studerende påpegede en fejl i det vedlagte materiale. Fejlen er rettet og den 
korrekte og altid opdaterede eksamensplan findes på studiets hjemmeside.  
 
c) Eksamensplan, Dansk 
Studienævnet godkendte eksamensplanen, der dog skal have tilføjet eksamenstiderne 
for Projektorienteret forløb. Der tages som altid forbehold for ændringer.  
 
Ad pkt. 5 – Sager til behandling: Undervisning 
a) Valgfag til godkendelse 
Studienævnet godkendte valgfaget Eventyrets forvandlinger i H.C. Andersens even-
tyr og historier til udbud i efterårssemesteret 2024.  
Der er fra Fakultetets side et ønske om, at kurset udbydes på engelsk, så også ud-
vekslingsstuderende kan følge det. Kurset tænkes også udbudt som fagligt emne i ef-
terårssemesteret 2024, men spørgsmålet er rent principielt om et fagligt emne på 
Danskstudiet kan udbydes og eksamineres på engelsk.  
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Spørgsmålet skal drøftes i fagkollegiet og blandt de studerende. 
En mulighed er at udbyde kurset på engelsk, men undervise på dansk, hvis der ikke 
er udvekslingsstuderende blandt de tilmeldte/fremmødte. En anden mulighed er at 
undervise kurset på engelsk, men eksaminere på dansk. 
 
Studienævnssekretariatet undersøger de historiske tilmeldingstal fsva. antallet af til-
meldte exchange students. 
 
Den endelige beslutning ligger hos Fakultetet og institutlederne.  
 
b) Fællesudbud, Dansk 
Studienævnet godkendte de af Dansk-repræsentanterne udvalgte valgfag som faglige 
emner for de studerende på KA i Dansk: 

• Kommunikation i en globaliseret verden 
• Kommunikations- og kampagneplanlægning 
• Organisationskommunikation i praksis 
• Strategisk tekstproduktion og kommunikation 
• Litteraturen i det udvidede felt 

 
c) Undervisningsskemaer, Tysk 
Studienævnet godkendte undervisningsskemaerne. Der tages som altid forbehold for 
ændringer.  
 
d) Fagbeskrivelse, Redaktion, Skrivekunst, deltid 
Studienævnet godkendte fagbeskrivelsen, der udbydes som et specialforløb på 10 
ECTS til studerende på den nu nedlagte deltidsuddannelse i Skrivekunst. 
 
Ad pkt. 6 – Sager til behandling: Studieordninger 
a) Adgangskrav, KA, Dansk  
LH og repræsentanter fra fagkollegiet drøfter, hvilke krav til fagfordeling, der speci-
fikt skal gælde for studerende, der kommer med en bacheloruddannelse, der ikke er 
direkte adgangsgivende. 
 
Forslaget sendes efterfølgende i skriftlig høring i studienævnet. 
Deadline hos Fakultetet: 8. december 2023. 
 
b) Adgangskrav, KA, Tysk  
SHH og KG følger op på, hvilke krav, der specifikt skal gælde for studerende, der 
kommer med en bacheloruddannelse, der ikke er direkte adgangsgivende. 
 
Det skal undersøges om adgangskravet til bacheloruddannelsen på Dansk A kan æn-
dres, da det udelukker ansøgere fra andre lande fra at søge optagelse. 
 
Forslaget sendes efterfølgende i skriftlig høring i studienævnet. 
Deadline hos Fakultetet: 8. december 2023. 
 
Ad pkt. 7 – Sager til behandling: Kvalitetspolitik 
a) Studiemiljøundersøgelsen, 2023 
Dansk, BA: 
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• 38% af de adspurgte studerende oplever stærke stress-symptomer i dagligdagen 
og i forbindelse med eksamen 

 
Studienævnet drøftede problemstillingen. At studere fuld tid på universitetet kan 
være stressende, så en del af stressen er et vilkår, men usikkerheden om faglige for-
ventninger vil studienævnet bestræbe sig på at mindske, bl.a. gennem en bedre for-
ventningsafstemning i de enkelte kurser i forbindelse med semesterstart. 
 
Studienævnet vendte tilbage til BA-årgangen optaget i 2022, der føler et stort ar-
bejdspres. Studienævnet hæftede sig ved, at de skemaændringer der er gennemført på 
3. semester, er gennemført efter ønske fra årgangen selv. 
 
I uge 47 afholdes der trivselssamtaler mellem studerende og studieleder. 
 
Dansk, KA: 

• 91% af de adspurgte studerende er ikke en del af en studiegruppe.  
27% af disse ønsker at være en del af en studiegruppe. 

 
Der er behov for fokus på denne gruppe af studerende. Der var et beskedent frem-
møde til studiestarten, hvilket ikke er godt for hverken det sociale miljø eller dannel-
sen af studiegrupper. I forhold til studiegruppedannelse/sociale relationer, så har KA-
studerende som oftest allerede et veletableret netværk. Man kan evt. inddrage Studie-
vejledningen på Humaniora, der tilbyder workshops i gruppearbejde og -dannelse. 
Fagkollegiet er også opmærksomme på problematikken og forsøger at skabe bedre 
rammer for gruppedannelser. 
 
Tysk, BA: 

• Mere hensyn til handicappede  
• 38% af de adspurgte studerende er ikke i en studiegruppe. 15% af disse angiver, 

at de ikke ønsker en studiegruppe 
 

Da der er tale om en lille årgang er undersøgelsens svar meget let påvirkelige af de 
enkelte studerendes besvarelser. Den faglige vejleder er opmærksom på problematik-
ken om studiegrupperne og tager en dialog med de 1. årsstuderende. Årgangen er 
meget differentieret og det kræver et særligt fokus. 
 
Tysk, KA: 
Der er kun 3 besvarelser, så der leveres ikke noget dataudtræk af hensyn til GDPR.  
Det er dog opfattelsen, at de studerende generelt er tilfredse. 
 
b)  Høring om strategi for uddannelsesområdet 
Punktet udsættes til mødet i december. 
Svarfrist: 4. januar 2024 
 
c) Nøgletal, Dansk  
Studienævnet forholdt sig til nøgletallene for BA-studiet:  

• Frafald: 39%  
• Forsinkelse: 3,5 måneder 
• Overgangsfrekvens: 73% 
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Studienævnet har fortsat fokus på BA-frafaldet, der er for højt. 
Overgangsfrekvensen er meget tilfredsstillende. 
 
På kandidatuddannelsen er der gode nøgletal: 

• Frafald, 1. studieår: 0% 
• Forsinkelse: 1,3 måneder 
• Ledighed: 14% 

 
d) Nøgletal, Tysk 
BA-studiets nøgletal er: 

• Frafald: 31%, nedarvet problem, 2023 ser fin ud, faktisk et bedre optag (10 end 
de 7 registrerede) 

• Forsinkelse: 3,9 måneder 
• Overgangsfrekvens: 50% 

 
Frafaldet er et nedarvet problem fra tidligere årgange (der medregnes her, da Tyskstu-
diet er kategoriseret som en såkaldt lille uddannelse). Tendensen er dog god, frafaldet 
falder. 
 
Overgangsfrekvensen bliver meget sårbar, da der er tale om et beskedent antal dimitten-
der. 
 
KA-nøgletallene er fine: 

• Frafald: 7% 
• Forsinkelse: 1,1 måneder 
• Ledighed: 11% 

 
e) Rekruttering, relevante aktører, Dansk 
SHH vil sørge for at listen bliver opdateret på baggrund af de nyeste praktiksteder. 
 
f) Rekruttering, relevante aktører, Tysk 
SHH vil sørge for at listen opdateres med baggrund i de seneste års praktiksteder. 
 
Ad pkt. 8 – Andre sager til behandling 
a)  Nyt VIP-medlem af studienævnet, Dansk 
Studienævnet indstillede Thomas Wiben Jensen, som ny VIP-repræsentant for Dansk på 
baggrund af fagkollegiets indstilling. 
 
b)  Valg af ny studieleder, Dansk 
Studienævnet indstillede Thomas Wiben Jensen, som ny studieleder for Dansk på bag-
grund af fagkollegiets indstilling. 
 
c)  Mødedatoer, F24 
Forslag til mødedatoer, F24: 

• Onsdag d. 31. januar, kl. 9-12 
• Onsdag d. 28. februar, kl. 9-12 
• Onsdag d. 27. marts, kl. 9-12 
• Onsdag d. 24. april, kl. 9-12 
• Onsdag d. 22. maj, kl. 9-12 
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• Onsdag d. 19. juni, kl. 9-12 
 
Mødetidspunktet i februar, marts og april skal ændres, da der er skemasammenfald for en 
af studenterrepræsentanterne. 
 
Punktet udsættes til december. 
 
Ad pkt. 9 – Økonomi 
a) Ansøgning om midler, Dansk (Camilla) 
Der ansøges om 2.000 kr. til en ekskursion til museet KØN i Aarhus d. 1. december. 
Imødekommet. 
 
b) Ansøgning om midler, Tysk (Katrine) 
Der søges om 500 kr. til quizarrangement for Tyskstuderende. 
Imødekommet. 
 
c) Ansøgning om midler, Tysk (Klaus) 
Der ansøges om 312 kr. til refusion af togbillet for studerende. 
Imødekommet. 
 
Ad pkt. 10 – Eventuelt 
 
Ad pkt. 11 – Merit- og dispensationsansøgninger 
Der blev behandlet i alt 11 ansøgninger. Se fortroligt referat.  
 
Mødet sluttede kl. 13.05 
 
Lars Handesten 
Studienævnsformand            /           Simon Hildebrand Hedegaard 
             Studienævnssekretær 


